



Speech by Hicham Cherkaoui

Chairman: of the Moroccan Centre for Peace and Law

Assembly of States Parties to the Rome Statute

New York, December 8, 2017

Check against delivery

Mr. President, ladies and gentleman

I would like to start by introducing myself. I am Hicham Cherkaoui, Peace Ambassador and president of the Moroccan Centre for Peace and Law, member of the Coalition for International Criminal Court. I have been working on the subject of the International Criminal Court for more than 20 years to identify its role, domains, and its importance for the national and international legal system. I have also focused all these years to persuade the Moroccan government to ratify Rome Statute. In this respect I would like to state that Morocco has made progress towards the ratification of the ICC. It was among the first countries to sign Rome Statute on 9th September 2000 and that the Equity and Reconciliation Commission, founded by the king, includes recommendations that state the need to adopt the ICC as a guarantee to prevent the recurrence of human rights violations. Moreover, the 2011 constitution states clearly the supremacy of international treaties over domestic legislations and the same constitution includes laws criminalizing war crimes, crimes against humanity and crime of genocide. These crimes were included in the penal law project.

Despite these positive measures, there is no political will on the part of the Moroccan government to join the global community to fight impunity.

Mr. President,

The International Criminal Court faces serious challenges. Significant numbers of countries particularly Arab and powerful ones are skeptical of the court. Another practical challenge is the need for adequate funding to assist the International Criminal Court's chief prosecutor in carrying out investigations into human rights violations. Also, human rights undergo deterioration on global scale under the pretext of fighting terrorism.

The international community has accumulated a wide experience at the national and international level establishing firmly the principle of fighting impunity as a legal principle and a culture we are determined to keep despite any dominance of political powers in favor of tyranny and impunity. We have full faith in the international criminal court and its future role to offer hope to victims as well as activists to uncover all human rights violations that happen everywhere.

As a civil society, we outspoke with all languages and all international charters: No and No to the silence and passive stance of the international community towards what is happening in Syria, Palestine, Iraq, Yemen and

Burma... History will bear witness to this silence and the passive stance because the soul of innocent people will keep disturbing perpetrators, and this silence will be forever a disgrace on the brow of everyone who contributes.

Mr. President

Finally, I would like to affirm our full support to the International Criminal Court and the efforts you have made. However, we disapprove of the double standard of the United Nations' organs when dealing with accountability. We strongly refuse that international justice becomes a trade brand to resort to by the international community whenever political and economic gains appear to cover heinous human rights violations or settle scores which affect the credibility of justice. History teaches us that there is no peace without justice.

والسادة

بداية اسمحوالي أن أقدم لكم نفسي، إسمي هشام الشرقاوي سفير السلام ورئيس المركز المغربي للسلام والقانون لقد اشتغلت وما زلت على موضوع المحكمة الجنائية الدولية لمدة 20 سنة من أجل التعريف بدورها و اختصاصاتها و أهميتها في النظام القانوني الدولي و الوطني و دفع الدولة المغربية للمصادقة على نظامها. وفي هذا الإتجاه يجب التذكير بأن المغرب كان سباقا إلى التوقيع على معاهدة روما في 9 شتنبر 2000 كما تضمنت توصيات هيئة الإنصاف والمصالحة التي أنشأها ملك المغرب بضرورة المصادقة على المحكمة الجنائية الدولية كضمانة أساسية لعدم تكرار الإنتهاكات. هذا فضلا على تنصيب دستور 2011 على الجرائم المنصوص عليها في المحكمة الجنائية الدولية (جرائم الحرب، جرائم ضد الإنسانية وجريمة الإبادة) وكذا سمو الموثيق الدولية على القوانين الوطنية وهو نفس السبب الذي جعل المشرع المغربي في مشروع القانون الجنائي المعروض على البرلمان التنصيص على نفس الجرائم الدولية وكلها إجراءات إيجابية تسير في إتجاه المصادقة، لكن نسجل غياب إرادة سياسية للدولة المغربية للإنخراط في النادي العالمي لمكافحة الإفلات من العقاب وهذا ما يجعل مطلب المصادقة يؤجل إلى حين .

السيد الرئيس: تمر العدالة الجنائية و المحكمة الجنائية الدولية بمرحلة حرجة نتيجة تحفظ العديد من الدول عليها وخصوصا الدول العربية والدول العظمى بالإضافة الى النقص في الموارد المالية التي يمكن أن تساعد مكتب المدعية العامة لفتح تحقيقات في عدة مناطق تعرف إنتهاكات هذا فضلا على التراجعات الحقوقية على المستوى العالمي بحجة مكافحة الإرهاب.

سيدي الرئيس لقد راكم المنتظم الدولي العديد من التجارب الوطنية والدولية ترسخ مبدأ عدم الإفلات من العقاب كمبدأ قانوني وثقافة يصعب التراجع عنها مهما تغلبت موازين القوى السياسية لصالح الطغيان والإستبداد والإفلات من العقاب ولنا ثقة كبيرة في المحكمة الجنائية الدولية ودورها المستقبلي في إعطاء الأمل للضحايا والمدافعين عن حقوق الإنسان للإستمرار في رصد وفضح كل الإنتهاكات الجسيمة لحقوق الإنسان.

إننا كمجتمع مدني نصرخ بكل اللغات وجميع الموثيق الدولية: لا وئم لا لهذا الصمت والتفاس للمنتظم الدولي اتجاه ما يحدث في سوريا وفلسطين والعراق وليبيا و اليمن وبورما..... فالتاريخ سيساءلنا جميعا لأن أرواح الضحايا الأبرياء ستبقى تقض مضجع الجلادين ووشمة عار على جبين كل من ساهم في هذا الصمت والتفاس.

إسمح لي السيد الرئيس في النهاية أن نؤكد دعمنا للمحكمة الجنائية الدولية وللجهود التي تقومون بها، لكننا نرفض الانتقائية التي تتعامل بها اجهزة الامم المتحدة مع موضوع المساءلة الجنائية و لا يمكن القبول بأن تصبح العدالة الدولية عبارة عن "سلعة أو ماركة تجارية" يتم استخراجها من مخازن المنتظم الدولي كلما ظهرت مؤشرات أرباح سياسية أو اقتصادية للتغطية على بشاعة الإنتهاكات الجسيمة لحقوق الإنسان او استغلالها لتصفية حسابات تمس مصداقية العدالة لأن التجارب أكدت لنا بأنه لا سلام بدون عدالة.

هشام الشرقاوي

رئيس المركز المغربي للسلام والقانون